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Okénko pro děti
kreativní strana o velikonočních 
událostech

Velikonoční rozhovor 
s klatovským vikářem 
P. Markem Hricem: „Aby byla 
vigilie opravdovým vrcholem 
Velikonoc, musí člověk prožít 
i dny před ní.“

Ohlédnutí za společným dnem 
vikariátů Klatovy a Plzeň-jih
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Začátek dubna je tento rok ve znamení Velikonoc. Jako malá jsem do 
kostela s rodiči i sourozenci chodila celé Triduum – od Zeleného čtvrtku až 
do nedělní Slavnosti Zmrtvýchvstání Páně. Pamatuji si, že to pro nás jako 
děti bylo celkem náročné vydržet několik dní po sobě ve studeném kos-
tele, sedět v klidu a udržet pozornost. Ale také vím, že mi už tehdy tyto 
dny v kostele, které postupně gradovaly, dávaly opravdový smysl a prožitek 
velikonočních událostí.

Od té doby se mnohé změnilo. Práce, děti, covid, jiné priority… Když jsem 
přicházela jen na sobotní vigilii, připadalo mi, že je něco jinak. Vigilie byla 
nějaká smutnější, málo se mě dotýkala. 

O prožívání Velikonoc, o tom, jak je prožít tak, abychom se v rámci nich 
dostali do jejich opravdové hloubky, mluví v dubnovém rozhovoru P. Marek 
Hric. Snad vás, stejně jako mě, rozhovor inspiruje a letošní Velikonoce proži-
jete v jejich co největší opravdovosti. 

Během Velikonoc bude v diecézi pokřtěno několik desítek katechumenů, 
které v únoru při slavnostní mši přijal v katedrále sv. Bartoloměje biskup 
Tomáš. Do tohoto vydání Zpravodaje jsme proto zařadili také rozhovor, 
v němž se Josef Fošum, v současné době student teologie, ohlíží za svým 
křtem, který proběhl před dvěma lety v Liticích.

Na následujících stránkách si můžete přečíst i dopisy biskupa Tomáše, 
jimiž komentuje svou návštěvu farnosti Stříbro a Planá u Mariánských Láz-
ní. Čeká na vás další část z ročního cyklu „vyznání víry“, kterou si pro vás 
tentokrát připravil P. Pavel Petrašovský, v rubrice Toulky diecézí se vydáte 
do Lužanských hor. Dozvíte se o přijímacích řízeních, které církevní školy 
a školky v následující době čekají, a děti si mohou vystřihnout, poskládat 
a vybarvit velikonoční příběh Ježíše Krista.

Jak jsem psala již v minulém úvodníku, blíží se výročí 30 let od založení 
plzeňské diecéze. Proto nám můžete posílat nejen vaše příspěvky z událostí 
ve vikariátech a tipy na různé události a akce, ale i vaše reflexe k tomuto 
významnému jubileu. 

Přeji vám pohodové prožití dubna,
Hana Zemenová

redaktorka

Úvodník
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Papež František oslavil 10 let pontifikátu
Papež František oslavil 10. výročí svého pontifikátu. Hlavou římskokatolic-

ké církve se stal argentinský jezuita Jorge Mario Bergoglio 13. března 2013 
ve svých 76 letech jako první papež z amerického kontinentu. (...)

Papež František se stal prvním jezuitou v čele církve a prvním se jménem 
František. Neevropského papeže měla církev naposledy v osmém století. 
Jméno František přijal na počest italského světce jakožto člověka chudoby 
a míru. Zdůrazňuje, že církev je pro všechny bez výjimky a má sloužit pře-
devším nemajetným a lidem žijícím na okraji společnosti. Vyjděte z izolace 
svých kostelů a kazatelen a služte chudým, vyzývá kněží a církevní hodno-
stáře.

A sám jde příkladem. Už v prvních letech v úřadu zřídil blízko Vatikánu 
místa, kde se mohou lidé bez domova osprchovat, oholit a nechat ostříhat. 
Uspořádal pro ně soukromou prohlídku Sixtinské kaple a v listopadu 2017 
pozval 7000 bezdomovců na hostinu do Vatikánu. Na své první Velikonoce 
v pontifikátu sloužil mši Zeleného čtvrtka v nápravném zařízení pro mladis-
tvé na předměstí Říma a během obřadu umyl a políbil nohy 12 delikven-
tům, z nichž dvě byly dívky, což bylo ze strany papeže poprvé. V souvislos-
ti s uprchlickou vlnou v polovině minulého desetiletí papež často hovořil 
o nutnosti pomáhat lidem prchajícím ze svých domovů. Na jaře 2016 sám 
poskytl ubytování několika rodinám, které utekly před válkou v Sýrii. (...)

Ve svém úřadu papež František dosud jmenoval 111 kardinálů, navštívil 
60 zemí, na svých cestách urazil asi 410 000 km. Podnikl také 35 cest po Itá-
lii. Svatořečil mnohé osoby, včetně svých předchůdců Jana XXIII., Jana Pavla 
II. a Pavla VI., také Matku Terezu. Blahořečil i svého předchůdce Jana Pavla I., 
který zemřel po pouhých 33 dnech ve funkci.

www.cirkev.cz
redakčně zkráceno
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Zaplněná katedrála se modlila za Ukrajinu
V den výročí ruské agrese na Ukrajinu jsme se 24. února v katedrále sv. 

Bartoloměje v Plzni modlili za zemi, která se již rok brání ve válce. Zazněly 
prosby v češtině i ukrajinštině, česko-ukrajinské modlitby. Příchozí také za-
pálili svíčky jako znamení jednoty a sounáležitosti.

Ohlédnutí za vikariátním dnem ve Švihově
Po třech letech jsme se opět mohli sejít na začátku postní doby 24. února 

v kulturním domě ve Švihově na vikariátním dnu, tentokrát ovšem s nepatrnou 
změnou. Tento den strávili spolu věřící dvou vikariátů – klatovského a Plzeň-jih.

Smyslem tohoto dne je nejen setkání věřících z farností, ale i možnost 
prožití malé jednodenní postní duchovní obnovy. Pořádání vikariátního 
dne se s radostí ujala farnost Švihov se svým administrátorem P. Tomaszem 
Kowalikem. Jeho tým spolupracovníků již měsíce dopředu připravoval pro-
gram a ladil i ty sebemenší detaily.

Po úvodním slově P. Kowalika vystoupil s pozdravem starosta města  
PaedDr. Václav Petrus a poté klatovský vikář P. Marek Hric, který celý den 
zahájil modlitbou.

Pozvání švihovské pastorační rady přijal a hlavním přednášejícím byl při 
dopoledním bloku generální vikář plzeňské diecéze P. Mgr. Petr Hruška. Při-
pravil si pro věřící velice poutavou přednášku na téma „Sedm kořenových 
hříchů a synodální konverze“.

Po krátké přestávce na kávu nebo čaj byl P. Hruška terčem dotazů ze stra-
ny publika nejen na probíhající synodální proces, ale byl dotazován i na mo-
menty ze svého kněžského i osobního života.

Při polední přestávce bylo podáváno také něco pro posilu těla. Nikdo hla-
dem jistě nestrádal, za což patří velký dík celému týmu v kuchyni. Na polév-
ku a oblíbený párek v rohlíku přišla i skupinka 14 dětí, které dopolední pro-
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gram trávily v klubovně se S. Gonzagou z řádu Školských sester De Notre 
Dame. Ta již několik let jezdí pravidelně vyučovat náboženství do Švihova.

A jak nejlépe relaxovat po výborném obědě? No přece u pohádky! Tu si 
pro nás připravily Sestry františkánky ze Strážova a svoje herecké vlohy zde 
bravurně předvedl i P. Ryszard Potęga z Nýrska.

Všichni byli jistě rádi, že dopoledne sedí uvnitř, protože venku byla zima 
jak se patří. Sněhové přeháňky střídalo jen na chvíli slunce.

Ale protože Bůh má děti rád, po obědě rozehnal mraky natolik, že děti se 
S. Gonzagou vyrazily za slunečné oblohy do kostela sv. Václava na křížovou 
cestu s kytarou. Cestou zpět je ale opět vichr se sněhem hnal zpět do kultur-
ního domu, kde s věřícími byl již Otec biskup Mons. Tomáš Holub.

V odpoledním bloku měl připravenou promluvu na téma hesla naší 
diecéze pro letošní rok a rozebral jednotlivá slova, ze kterých je poskládané 
slovo „NIC“ na logu diecéze pro letošní rok.

Celým dnem nás během přestávek písničkou provázela skupina Plamín-
ky. Během programu měli věřící možnost přistoupit ke svátosti smíření. Vr-
cholem celého dne bylo slavení eucharistie v 15 hodin. S otcem biskupem 
koncelebrovali mši svatou kněží z obou vikariátů.

Administrátor farnosti Švihov na závěr po mši sv. vyjádřil díky za účast 
otci biskupovi a kněžím z obou vikariátů malým dárkem. Poděkování za 
práci s dětmi obdržela i S. Gonzaga a za hudební doprovázení skupina Pla-
mínky. Velikou pochvalu za hladký průběh celého dne zaslouží tým pořada-
telů švihovské farnosti.

A kam se na začátku postní doby vydáme za rok? P. Pavel Vrbenský nás 
všechny pozval příští rok na vikariátní den, který bude připravovat plánická 
farnost. Proto dá-li Bůh, příští rok na viděnou v Plánici.

Jaroslava Slámová
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Proběhla mše s čekateli na křest
26. února biskup Tomáš celebroval mši svatou s katechumeny v plzeňské 

katedrále. Katechumeni pochází ze 20 farností naší diecéze – nejvíce jich 
je z farnosti u katedrály sv. Bartoloměje v Plzni a z farnosti Stříbro. Během 
mše tak bylo biskupovi Tomášovi jednotlivě představeno 62 katechumenů, 
kterým patřila i následná homilie.

Po ní se biskup Tomáš nejprve ptal kmotrů, zda mohou dosvědčit připra-
venost svých svěřenců, a tázal se i samotných katechumenů, jestli opravdu 
touží po křtu. Poté je slavnostně přijal za čekatele křtu a všichni se za kate-
chumeny a jejich kmotry přimlouvali přímluvami připravenými speciálně 
pro tuto událost. 

Mezi čekatele křtu byli přijati také dva mladí zvoní – Bruno Bezděk z kos-
tela Nanebevzetí Panny Marie v Plzni a David Nekola, který obsluhuje zvony 
v kostelích staroplzenecké farnosti.

Žlutičtí farníci se setkali s biskupem Tomášem
Farnost Žlutice ve spolupráci s Muzejním spolkem Žlutice uspořádali ve 

čtvrtek 16. března v 17:00 ve starobylé místní faře akci pod názvem „Setkání 
s Tomášem Holubem“.

Díky více než 50 účastníkům to bylo setkání rodinné, motivační a vlád-
la mu příjemná atmosféra. Otci biskupovi Tomášovi děkuji za jeho ochotu 
a otevřenost během diskuze, moderátorovi Miloši Bělohlávkovi za službu 
„srdce a kumštu“, farníkům za super občerstvení  a paní Mirce Vnoučkové za 
jarní květinové aranžmá.

P. Pavel Kavec
administrátor
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Co se chystá

VEŠKERÉ PLÁNOVANÉ AKCE NAJDETE NA WWW.BIP.CZ

Diecéze plzeňská
15. dubna od 9:40 Pouť nejen pro manžele, Švihov

Zveme vás na společnou pouť v okolí města Švihov. Sraz v 9:39 na za-
stávce Švihov, žel. st. Plánovaná trasa bude dlouhá cca 8 km. Přihlašování na 
www.bip.cz.

Co nás kromě putování ještě čeká? 
• společná bohoslužba
• oběd v místě
• program na téma „Manželské kontrasty“
• paralelní program i pro děti
• v případě příznivého počasí sáňkování

Odjezd vlaků:
• Plzeň – Švihov 8:40–9:19
• Klatovy – Švihov 9:30–9:39
• Švihov – Plzeň 16:37–17:19
• Švihov – Klatovy 16:18–16:27

21.–23. dubna Víkendové setkání: ReQuest, Plzeň
Historicky první víkendovka pro účastníky tábora Quest proběhne v Sale-

siánském středisku mládeže. Více informací a přihlašování na www.dcmplzen.cz.

Cheb
5. dubna od 16:45 Křížová cesta, Mariánské Lázně

Křížová cesta proběhne v kostele Nanebevzetí Panny Marie.
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Karlovy Vary
23. dubna od 15:00 Bohoslužba v kostele sv. Kateřiny, Olšová Vrata

Na mši sv. zve farnost Karlovy Vary - Rybáře.

Klatovy
2. května od 15:00 Křížová cesta, Skelná Huť

Farnost Nýrsko vás zve na křížovou cestu v přírodě. Sraz všech účastníků 
je plánován u kaple ve Skelné Huti. 

15. dubna od 10:00 Poděkování koledníkům Tříkrálové sbírky, Klatovy
Oblastní charita Klatovy poděkuje koledníkům na zahradě Domova po-

kojného stáří Naší Paní v Klatovech. Poděkování proběhne formou zahradní 
slavnosti. Zajištěno bude grilování a další pohoštění, pro malé koledníky 
organizátoři připravují program plný her a soutěží.

23. dubna od 14:00 Poutní bohoslužba ke cti sv. Vojtěcha, Petrovice u Měčína

Plzeň-jih
16. dubna od 17:00 Slavnostní koncert k požehnání nových varhan, Starý Plzenec

Srdečně zveme do kostela Narození Panny Marie, kde proběhne slavnost-
ní koncert s požehnáním nově postavených varhan. Na varhany zahraje 
Markéta Schley Reindlová skladby barokních mistrů.

Plzeň-město
1. dubna od 15:00 Křížová cesta v Meditační zahradě s dominikány, Plzeň

7. dubna od 17:00 Křížová cesta v Meditační zahradě s Evangelickou církví metodistickou, 
Plzeň

Křížovou cestu povede Petr Vaďura.

12. dubna od 10:00 Zahájení sezóny v Meditační zahradě, Plzeň
Letošní sezóna bude zahájena slavnostním odemykáním, srdečně zveme.

13. dubna od 16:00 Mše svatá v Meditační zahradě, Plzeň
Mši bude celebrovat P. Petr Hruška.

14.–16. dubna Otcovo srdce, Plzeň
Víkend modlitby chval, přímluvné modlitby, přednášek, osobních svě-

dectví a společenství. Přihlašování a program naleznete na webu farnosti  
Plzeň-Bory www.rkfp.cz.

18. dubna od 19:30 Večer chval, Plzeň
V diecézním sále na biskupství se uskuteční Večer chval. Jste srdečně zváni.
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28. dubna od 5:15 Meditační zahrada: Vítání ptačího zpěvu, Plzeň

Zveme vás na Vítání ptačího zpěvu s ornitologem Jiřím Sladkým.

Plzeň-sever
7. dubna od 15:00 Modlitba v tichu a obřady Velkého pátku, Nýřany

Nýřanská farnost zve k modlitbě v tichu do kostela sv. Prokopa. Modlitbu 
bude následovat od 17:15 zpívaná Křížová cesta a od 18:00 velkopáteční 
obřady. Po jejich ukončení proběhne pobožnost Korunka Božího milosr-
denství u Božího hrobu a tichá adorace do 20:00.

23. dubna od 9:30 Nedělní dopoledne (nejen) pro rodiny s dětmi, Plasy
Program se uskuteční v Santiniho sále. Začne hodinkou přípravy na mši 

s vysvětlením evangelia, nacvičováním písniček, tanečků a vytvářením krát-
kého videa. V 10:30 se bude slavit mše svatá přizpůsobená především ro-
dinám s dětmi a po ní bude následovat společné agapé s možností sdílení 
a neformálního setkání.

Tachov
7. dubna od 14:00 Křížová cesta krajinou, Holostřevy

Komunita Noe vás zve na křížovou cestu krajinou. 

10. dubna od 12:00 Velikonoční mše, Kladruby
Zveme vás na velikonoční mši do Kladrub do klášterního kostela Nanebe-

vzetí Panny Marie. Během mše budou posvěceny pokrmy. 

28. dubna – 1. května Kurz kontemplace, Holostřevy
Komunita Noe vás zve na kurz kontemplace, kterým provede Jarek Vese-

lák a Petr Bauchner. Akce proběhne na faře v Holostřevech. Přihlašování na 
emailu kurzy@schole.cz.
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Dopisy do farností 
Planá u Maiánských Lázní a Stříbro

Biskup Tomáš se v rámci kanonických vizitací v únoru vydal do farnosti Planá 
u Mariánských Lázní, na začátku března do farnosti Stříbro. Níže vám předkládáme 
jeho dopisy, které adresuje do těchto farností.

                                                                                  
V Plzni 4. února 2023

Vážené a milé sestry, vážení a milí bratři, farnice a farníci z Plané,
pokračuji ve svých vizitacích ve farnostech tachovského vikariátu a jsem 

moc rád, že další zastávkou je nyní Planá, farnost, ve které Vy jste doma. Pro 
mne je to vlastně první delší pobyt mezi Vámi. Je o to důležitější, že přichází 
relativně brzy po tom, co jste se po dlouhých letech společného farního ži-
vota rozloučili s paterem Jaroslavem Šaškem a přijali mezi sebe pana faráře 
Jiřího Majkova.

Vím, že to nebyla pro mnohé z farnosti změna jednoduchá, ale čas strávený 
mezi Vámi mi napověděl, že jste otce Jiřího přijali s otevřeným srdcem (a i on 
Vás!) a že vzájemná spolupráce je dobře nastartovaná. Je mi jasné, že k úplné-
mu sžití se ještě chybí trvalá přítomnost patera Majkova mezi Vámi, ale stav 
rozsáhlých oprav farní budovy, tak jak jsem je viděl, snad již neomylně na-
povídá, že jeho nastěhování se do Plané je otázka jen několika málo měsíců.

Jste farností v oblasti, která patří k nejmisijnějším v naší diecézi, ale tvoříte 
zde sice malé nicméně nikoliv skomírající společenství. Z toho mám velkou 
radost. Zaznamenal jsem, že pro ještě větší živost liturgie byste potřebovali 
varhaníka či varhanici, nicméně velmi oceňuji, že se nevzdáváte a zpíváte 
poctivě a radostně k Boží slávě i bez doprovodu varhan.  Za to patří velké po-
děkování i uznání panu Ťupovi. Dohodl jsem se s naším regenschorim u ka-
tedrály, panem Noskem, že bude s panem Ťupou v kontaktu a poskytne mu 
nahrané melodie domluvených písní, abyste mohli Vaše zpívání opřít o jasné 
a jisté tóny nahrávky melodie. Jen je třeba vše ještě organizačně a technicky 
doladit, myslím ale, že by to mohlo být pro Vás smysluplnou pomocí.

Neřeknu nic nového, když se zmíním, že s otcem Majkovem se sem do 
Plané přesunul také pastorační asistent pan Beran, který jako kostelník 
a  technická podpora spolupracoval s otcem Jiřím již na jeho předchozím 
působišti.  Budu moc rád, když ho vezmete mezi sebe a povzbudíte ho, aby 
se stal aktivním členem Vašeho farního společenství.
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Jsem moc rád, že jsem zde u oltáře našel ministranty, není to v naší diecé-

zi úplně obvyklé. Právě proto ale jasně vidím, jak jejich přítomnost celou 
bohoslužbu mile oživuje a chrání před zdáním, že se při liturgii jedná jen 
o méně či více secvičené divadlo pro Vás diváky.  A ona i stavební forma 
Vašeho kostela by k tomuto pojetí divadelního představení mohla někdy 
docela svádět. Takovému pohledu je ale třeba se vědomě bránit a možná 
by bylo i vhodné přemýšlet, zda při některých bohoslužbách neuspořádat 
Vaše sezení tak, abyste si všichni byli vzájemně blíž.

Součástí mého času v Plané byla i návštěva nemocnice u svaté Anny a já 
jsem moc rád, že otec Jiří tam zapustil kořeny, o pacienty i personál se hezky 
stará a je vlídně přijímán. Takováto služba je jednou z tak potřebných kon-
taktů s lidmi kolem nás, kteří s námi nesdílí naši víru.  

Následně jsem v doprovodu otce Jiřího navštívil Brod, kde jsem viděl, jak 
se zúročuje dvacetileté úsilí rodiny Štíchů na obnově farního okrsku, a po-
tom i kostely v Domaslavi a Leskově, kde je velký otazník, jak s nimi dál 
naložit. O situaci v obcích, které patří do Vašeho farního obvodu, jsem pak 
také diskutoval se starosty při společné večeři v Chodové Plané. Těší mne, 
že otec Jiří s nimi navázal osobní kontakt a od drtivé většiny z nich jsem 
vnímal ochotu pomoci, i když jsou to lidé většinově bez vztahu k církvi. Od-
skočil jsem si také na chvilku do Mähringu, abych se setkal se zástupci po-
tomků původních planeckých rodáků, kteří každý rok putují ke svaté Anně. 
Je moc fajn, že jste jim v tomto putování partnery.

Velmi milé bylo setkání s pastorační a ekonomickou radou doma u Ťupů. 
I zde se potvrdilo, že při takových setkáních se mnohem nesnadněji mluví 
o našich pastoračních radostech, starostech i vizích, než následně o věcech 
ekonomických. A právě proto bych stejně, jako to činím v mnoha dalších 
vizitovaných farnostech, i Vás chtěl povzbudit, abyste o možnostech, jak 
žít víru v kontaktu s lidmi kolem Vás, vědomě přemýšleli a snažili se o tom 
i spolu hovořit. Při našem setkání u Ťupů jsem zaslechl pro mne radostné 
náznaky takových příležitostí, když přišla řeč na putování po Vašich koste-
lech a kaplích při poutních dnech, kdy je Vám spolu dobře nejen při boho-
službě, ale následně i lidsky nad kusem dobré buchty. Jsem také rád, že plá-
nujete po rekonstrukci fary otevřít farní zahradu, a tak ukázat lidem v Plané 
i okolí, že my křesťané jsme lidé pohostinní, otevření a družní.

To, co jsme společně konstatovali jako bolest, je trvající neúspěch ve sna-
ze vstoupit alespoň jednorázově do zdejších škol. Zde bych Vás chtěl po-
vzbudit ke snaze nadále tento důležitý rozměr misijní pastorace promýšlet 
a zkoušet. Nabízím ve vztahu ke školám i pomoc z pastoračního oddělení 
v Plzni, klidně se ozvěte.

Co se týká přestavby fary: Je to největší rekonstrukce fary v naší diecézi za 
celých téměř již sedm let, co jsem zde biskupem. Finančně Vám na ni z velké 
části přispěli v rámci diecézní solidarity naše jiné farnosti a také partner-
ská diecéze z Regensburgu. Jsem rád, že se opravuje se snahou, aby se nic 
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nedělalo polovičatě, i když to stojí čas i peníze. Myslím ale, že se to vyplatí. 
Moc bych Vám přál, abyste co nejdříve měli na faře znovu domov a aby 
se tak obnovená farní budova stala jedním z ohnisek Vašeho společného 
farního života.

Milé sestry, milí bratři, modlím se za Vás a s Vámi. Prosím dobrého Boha, 
aby Vám žehnal a ukazoval, kudy nás chce vést, abychom byli, jak jsme sly-
šeli v dnešním evangeliu, světlem světa a solí země.

  

    V Plzni 10. března 2023

Milá farnosti ze Stříbra a z Kladrub a také ze širokého okolí mnoha vesnic či vesniček, milý 
otče Miroslave,

návštěvou u Vás zakončuji vizitace tachovského vikariátu, vikariátu ze sta 
procent misijního, vikariátu, který ve svém charakteru odráží pohnutou mi-
nulost spojenou jak s dramaty po  II. světové válce tak  s charakterem pří-
rodně krásného kraje chápaného jako pevná hráz socialismu.

Píšu Vám tento dopis s mojí reflexí života Vašich farností s velkou rados-
tí. Strávil jsem u Vás díky přesnému a obsažnému programu, který mi otec 
Miroslav připravil, velmi intenzivní den, který ve mně zanechal spoustu do-
jmů, o které bych se chtěl s Vámi v tomto dopise podělit. 

Tím prvním dojmem je moje vděčnost za to, jakým způsobem jste byli 
schopni navázat na všechno dobré, co zde ve Stříbře a v okolí po dobu své-
ho dlouhého působení vybudoval otec Jiří Hájek, a přitom přijmout Vašeho 
nového faráře otce Miroslava Martiše s otevřenou náručí. Jemu děkuji v této 
souvislosti zvlášť za příklad bratrské péče o otce Jiřího v době, kdy mu slábly 
síly a toužil, pokud by to jen trochu bylo možné, zakončit svou pozemskou 
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pouť zde ve Stříbře. Hospodin mu to dopřál a Tobě otče Miroslave chci po-
děkovat, že jsi mu v tom byl velmi nápomocen svojí péčí a trpělivostí.

Na druhém místě bych chtěl zmínit, jak velký dojem na mne udělalo ote-
vírání se Vašich farností občanskému životu. S velkou radostí jsem slyšel ne-
jen o Vašich farních zábavách, o spolupráci se základní uměleckou školou 
ve Stříbře, které moc děkuji za nádherné vystoupení, či o společném pláno-
vání různých oslav města Stříbra i okolních obcí, do kterých se farnost zapo-
juje. Toto vše, jak jsem poznal, je umožněno velmi dobrými vztahy s míst-
ními zastupitelstvy v čele s jednotlivými starostkami a starosty. Mohl jsem 
to během své vizitace zažít jak u paní starostky Barbory Janoutové ze Kšice, 
která nám s nadšením ukazovala kostel, který si od farnosti převzal spolek 
Markyta či u pana starosty Václava Uhlíře z Erpužic, od kterého jsem se do-
zvěděl, že musel minulý týden vylézt na střechu kostela, aby utěsnil vikýř , či 
u paní starostky Jany Svobodové ze Starého Sedla, která mi s hrdostí ukazo-
vala společně s dalšími spoluobčany kapličku v Darmyšli a nádherný kostel 
ve Starém Sedle samotném. Samozřejmě nemohu zapomenout na Stříbro, 
kdy setkání s panem místostarostou Karlem Lukešem bylo jen potvrzením 
mé zkušenosti vynikajících vztahů místní církve s městským vedením v čele 
s panem starostou Martinem  Záhořem.  

Potěšila mne i návštěva v  charitním zařízení pro seniory Jana Pavla II., 
kde jsem viděl, že při velkém nasazení v péči o klienty je možné vylepšovat 
i podmínky, v  jakých žijí. Za to patří můj velký díky všem zaměstnancům 
v čele s paní Janou Středovou.

Byl jsem také vděčný pateru Martišovi, že v  programu našel chviličku, 
abychom se mohli zastavit v provozovně městských lesů Stříbro, kde jsem 
měl možnost zažít, jak osobní a vřelý vztah otec Miroslav má nejen s panem 
ředitelem Václavem Součkem, který se po svém loňském křtu stal aktivní 
součástí Vašeho společenství, ale i se všemi zaměstnanci.
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V Kladrubech jsem navštívil paní kostelnici Blanku Krýslovou, které moc 
děkuji i za básničku, již pro mne složila, a prohlédl si i zdejší faru, kde jsem 
se nestačil divit, kolik práce se zde udělalo a jak nádherný prostor se z ní 
stal, a to nejen pro svatojakubské poutníky ale především pro Vás všechny. 
Vnímám tuto faru pro Vás jako velmi důležitou, protože domek – sídlo fary 
zde ve Stříbře – nedává možnost pro větší setkávání. Proto jsem i rád slyšel 
o různých akcích, které skutečně společně v Kladrubech na faře  pořádáte.

S tím je spojena také moje prosba, kterou jsem vyslovil i při mé diskusi 
s  pastorační a ekonomickou radou Vašich farností. Jste dvojfarnost sku-
tečně misijní tedy velmi rozsáhlé rozlohy. Mnozí sice jste doma v různých 
koutech celé této farnosti, ale moc bych Vás povzbuzoval, abyste se sna-
žili žít jako jedno společenství, které se umí společně modlit, ale i setkávat 
k zábavě. To vidím do budoucna jako velmi důležité a Vám všem kladu na 
srdce, abyste k tomu byli ochotni přispět dobrou vůlí i připraveností sjet se 
ke společnému slavení.

Druhá má prosba, o které jsem také hovořil s pastorační a ekonomickou 
radou, se týká nabídky ze strany farnosti vůči školám. Jsem si plně vědom, 
že klasické vyučování náboženství v současné době není ve Vašem prostře-
dí na pořadu dne, ale nabídka tematických hodin k  obsahu vánočních či 
velikonočních svátků by, podle mé zkušenosti z jiných podobných farností, 
mohla dopadnout na úrodnou půdu. Naše katechetické středisko na bis-
kupství Vám rádo nabídne počáteční pomoc a vybaví Vás podklady, které 
jsou již odzkoušené.

A jako poslední jsem si nechal můj dojem ze setkání se společenstvím 
katechumenů. Bylo skutečně i časově tím posledním, co jsem u vás stihl, 
a stalo se pro mne velkou radostí a osobním povzbuzením. Zapůsobila na 
mne především pestrost cest, na kterých Hospodin zve různé sestry a bratry 
k přijetí křtu, a také velká upřímnost i hloubka této party, ve které je i jeden 
druhému posilou a inspirací. Kladu na srdce celému Vašemu společenství, 
abyste se nyní ve finále přípravy na přijetí svátosti křtu a biřmování za Vaše 
katechumenky a katechumeny poctivě a intenzivně modlili. Aby mohli roz-
šířit Vaše společenství, a tak ho posílit svým nadšením pro Boha společně i s 
těmi, kteří mezi Vámi byli pokřtěni o velikonocích minulých.  

Milé sestry, milí bratři, na závěr bych chtěl moc poděkovat Vašemu faráři 
otci Martišovi, za nasazení, se kterým se o Vás stará. Není to samozřejmé 
ani jednoduché. Prosím nenechávejte ho ve starosti o Vaši farnost samotné-
ho. Děkuji všem, kteří mu pomáhají, děkuji členům pastorační i ekonomic-
ké rady, děkuji paní Inženýrce Marii Lhotové za pomoc v kanceláři, děkuji 
Vaší paní varhanici, která obětavě dojíždí z Kladrub, děkuji Vám všem, že se 
modlíte a máte odvahu spoléhat na Hospodina.

Mám z Vás radost, žehnám Vám a modlím se za Vás.
Váš biskup Tomáš
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„Aby byla vigilie opravdovým vrcholem 
Velikonoc, musí člověk prožít i dny před ní,“ 

říká v rozhovoru P. Marek Hric.

P. Marek Hric je klatovský kněz a vikář, nadšený fotbalista a sportovec. V plzeňské 
diecézi začal působit brzy po jejím vzniku, a tak v tomto rozhovoru mimo jiné mluví 
o změnách a výzvách, které podle něj diecézi za poslední 30 let provázely a prová-
zejí. Marek odpovídá i na to, co podle něj přineslo období covidu a prozradí nám, 
kterou část Velikonoc má nejraději a co mu pomáhá je duchovně prožít naplno.

Marku, co obnáší tvá práce vikáře?
Vikář je ten, kdo sjednocuje činnost farnosti v rámci nějaké oblasti, tedy 

v rámci státní správy bychom mohli říct, že je jako „okresní předseda“.
Každý vikariát má jiné podmínky, a tak i úkoly vikáře jsou v každém vika-

riátu trochu jiné. Někdo by řekl, že vikář může být mezi kněžími jako „bis-
kupský pošťák“, protože přichází s informacemi a vzkazy pro kněze v rámci 
společné činnost v diecézi. Vikář je podle mne moderátor činností kněží ve 
vikariátu. Moderuje to, co by mělo vzájemně fungovat, to, co má biskupství 
v představách. V klatovském vikariátu to pro mne znamená být v kontaktu 
s dalšími čtyřmi kněžími.

Před 28 lety jsi začal působit v plzeňské diecézi. Jak to tu vypadalo? Jaká zde byla situace?
Když jsem jako student nastoupil do Čech, byl to pro mne velký šok. 

Z prostředí plných kostelů, na které jsem byl zvyklý na Slovensku, jsem při-
šel sem, kde lidí bylo podstatně méně a kostely byly spíše poloprázdné. 

Diecéze byla tehdy na svém počátku, a tak se tehdy mnoho věcí teprve 
rozjíždělo. Tehdy jsme se v semináři, kde jsme měli setkání s biskupem Fran-
tiškem Radkovským i s generálním vikářem Josefem Žákem, bavili o plánech 
a představách v diecézi. Zaznívaly názory o nové struktuře diecéze. Jako bo-
hoslovec jsem byl tehdy u toho, když se mluvilo o možném snižování počtu 
farností kvůli nedostatku věřících, ale i kněží. Tato plánovaná změna struktu-
ry se nakonec v průběhu 30 let uskutečnila. Kolem roku 2003 došlo k restruk-
turalizaci a počet farností se snížil ze zhruba 370 na přibližně 75. Tehdy jsem 
neměl představu, co budou tyto změny obnášet, jak velké to bude. 

Co se od té doby podle tebe změnilo  k lepšímu? Vidíš i nějaké negativní změny? 
Hodně věcí se změnilo. Nová diecéze se jevila jako rodina. Vzniklo něco 

nového a lidé se spolu učili žít. Západní Čechy mají určitou rovinu společ-
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ného života. Nás křesťanů je tu totiž tolik, že když se potkáme kdekoliv, 
vždycky se známe. Tím pádem tady určitá atmosféra rodiny je. Nějakým 
způsobem se k sobě máme, vnímáme se, víme o sobě. Samozřejmě spousta 
lidí za posledních 30 let odešla, spousta lidí je na základě věku v jiné pozici.

Zpočátku jsme se učili, jak vnímat prostor naší diecéze se zničenými kos-
tely,  prostor, který je na některých místech demograficky vylidněný a hle-
dat přitom cesty, jak to vše dát dohromady. Tady jsme dnes už úplně jinde, 
změny jsou obrovské. Jak se věci ale postupně mění a posouvají dál, výzev 
přichází víc a víc.

Jaké jsou podle tebe výzvy diecéze do dalších let?
Od doby, kdy jsem v plzeňské diecézi začal působit, zůstává jedna výzva 

stále stejná. Tehdy se mluvilo o slučování farností, o změně struktury, o ne-
dostatku kněží i věřících. Tohle se nezměnilo. Výzva je stále stejná, jen pod-
mínky jsou jiné. 

 Mnoho z toho, co jsme tehdy vnímali jako výzvu, je již dnes realitou. Pro-
vedené změny ve slučování farností nejsou zdaleka poslední. Je třeba dívat 
se do budoucna a připravit se na to, že kněží bude ještě míň než teď, že 
budou ještě větší změny, že slučování v roce 2003 není konečné. Stále uva-
žujeme, jak to bude za 10, 15 let…

Čím to je, že věřících ubývá?
Jedna z věcí, kterou jsem viděl v Ostrově, a která mě v tomto pohledu 

utvrdila, je vliv demografických faktorů. Ten  je znatelnější, než to, že by bylo 
méně věřících. Tedy úbytek není způsoben jen tím, že lidé méně věří, ale 
často tím, že se vylidňuje určitý prostor. Lidé z vesnic v pohraničí odcházejí 
do měst. Někteří lidé se naopak rozhodnou změnit životní styl a stěhují se 
z města na vesnici. Tento přesun lidí v rámci diecéze můžeme vidět na mno-
ha místech. 

Druhá věc je ta, že máme každý rok několik desítek pokřtěných. Statistiky 
ukazují, že vymírání není způsobeno jen tím, že se lidé dožili určitého věku 
a zemřeli. Je to způsobeno i tím, jak se rozvíjí věková struktura – věkový 
průměr klesá rychleji, než je úbytek obyvatel. Statisticky jako církev omla-
zujeme. V západních Čechách sice došlo k poklesu z 12 tis. věřících v roce 
1995 na 8 tis. v roce 2019, ale průměrný věk průběžně klesá. Je pozitivní, 
že dnes v kostelích nemáme jen staré lidi. Sice ubýváme, ale ubývání zpo-
maluje a  přibývá mladších. Myslím si, že tohle je významné pro budoucí 
plánování a představy diecéze.

A jak je to s úbytkem kněží?
Bude jich do budoucna ještě méně. Za poslední léta se objevilo více kněží 

ze zahraničí než těch, kteří by pocházeli od nás. Tomáš Kadlec je za poslední 
léta náš poslední kněz, který v následujících letech nebude doplněn z na-
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šich řad. Pokud budou přicházet další kněží, bude to buď skrze komunity, 
řády nebo z nějakých důvodů z jiných diecézí. 

Stále máme nové katechumeny, diecéze se omlazuje, možná nám přibý-
vá lidí, kteří budou v rámci diecéze schopni sloužit jinak – ne třeba v rovině 
kněžství, ale třeba v rovině společného života v laické službě. Proto je třeba 
hledat cesty a formy, jak povzbudit naši laickou veřejnost ke službě v rám-
ci diecéze. Také je to ale problém nás kněží, protože jsme často uzavření 
k tomu, abychom nějaké formy hledali. Máme zažité určité způsoby. Je pro 
nás těžké se na nové věci dívat zvenčí. 

Ještě před rokem jsme v kostelích nosili roušky, změnil covid nějak církev?
Změna určitě nastala. Z těch negativních dopadů z pohledu kněží zaznívá, 

že si v covidu mnoho lidí zvyklo na mediální projev, a proto se teď v menším 
počtu pomalu vrací do kostelů. Lidé si zvykli, že mají vše z domova – home 
office v církevním prostředí. Je v tom určitě kus pravdy, ale i období covidu 
v sobě nese určitá pozitiva. Přineslo minimálně prostor k tomu zamýšlet se 
nad tím,  jak mediální či virtuální prostředí lidi ovlivňuje.

Dnes s oblibou říkám, že farní web nemá být jen nástěnkou, kde je něco 
vyvěšeno, ale že je to prostor virtuálního života, který má potřebu se inter-
aktivně rozvíjet. Problém je ten, že my věřící, ani my kněží si nevíme rady, 
jak se k němu postavit. Jak z „onlinu“ vytěžit to pozitivní a nenechat se jím 
zotročit. 

Evropský šampionát duchovních v halovém fotbalu (Rumunsko, 2/2023), vlevo 
P. Marek Hric
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Také ale vnímám, že změna „do onlinu“ ubrala na určitém prostoru k hle-
dání. Na druhé straně dává možnost jiné interakce. Nástroje během covidu 
pokročily dopředu v nabídce a teď je jen otázka, co s nimi budeme dělat, 
jak se se změnou vypořádáme. Myslím si, že to pozitivní, co si z covidu od-
neseme, se ještě projeví. 

Když se řekne Velikonoce, co si pod nimi představíš?
Vzhledem k tomu, že mi padesátka klepe na dveře, tak mě to automaticky 

vrátí do vzpomínek. S oblibou se dívám na to, co jsem zažíval o Velikonocích 
jako kluk. 

Jak se Velikonoce od té doby změnily?
Když to vezmu ze svého pohledu, tak bych tu otázku vnímal spíše: „Jak 

jsem se já změnil vůči Velikonocům.“ Dokud jsem byl na Slovensku, vnímal 
jsem je v kontextu toho, co na mě mělo vliv tam. Když jsem přijel do Čech, 
potřeboval jsem se najít v prožívání Velikonoc v rámci jiných zvyklostí, kte-
rých není mnoho, ale nějaké tu jsou. 

Prvním rozdílem, kterého jsem si všiml hned, je to, že se tady běhá s po-
mlázkou a na Slovensku s kýblem. Na Slovensku bylo lidové i duchovní pro-
žívání daleko více rozvinuté. Postupně jsem si uvědomoval, že zvyklostí je 
v Čechách podstatně méně, ne protože by nebyly, ale protože zapadly. Zmí-
ním například žehnání velikonočních pokrmů. Když jsem byl v Ostrově, kde 
také bydlí mnoho lidí ze Slovenska, nabídl jsem v kostele, že na faře požeh-
nám velikonoční pokrmy – a lidé přišli, měli o to zájem. Často také přicháze-
li původem řeckokatolíci, kteří v krušnohorském pohraničí bydlí od 50. let, 
a sami se ptali, kdy pokrmy požehnám. To jsem třeba v Rokycanech, kde jsem 
působil ještě před Ostrovem, nikdy nezažil. Podobné je to i teď v Klatovech.

Pamatuji si, že v Bardejově, v mém rodném městě, na žehnání pokrmů přichá-
zelo tolik lidí, že na náměstí, které je 250 m dlouhé a 120 m široké, stáli od kos-
tela v klikatém zástupu. Prostředkem procházel kněz a žehnal. I v dnešní době 
se během Velikonoc objevují na sociálních sítích fotografie, že se tak stále děje.

Za dobu mého působení v Čechách jsem si již na jiné tradice zvykl. Nejdů-
ležitější pro mne jako pro kněze je ale prožít si Velikonoce navzdory spěchu 
a všem akcím, které kolem nich jsou.

Do Velikonočního programu bohoslužeb pro mne vnáší nový rozměr 
křest katechumenů, který tvoří oproti Slovensku, kde se křtily jen děti, úpl-
ně jinou atmosféru.

Nabízí se také nové formy prožitku, a tak i Velikonoce v sobě nesou takový 
záblesk toho, co je možné lidem přinášet.

Jaké nové formy prožitku myslíš?
V Ostrově to bylo například zmíněné žehnání pokrmů, ale i společné ne-

dělní nešpory, ke kterým jsme se scházeli. O Velikonocích se tam rozběhla 
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otcem Graubnerem nabízená Cesta světla. Z křížových cest jsme přešli do 
pobožnosti Krista, který vstal z mrtvých. Celkem se to ujalo a pro ty tradič-
nější z nás to byla taková příjemná obměna a zároveň naplnění. 

U mladších jsou to hlavně volnočasové aktivity. Rodiny se scházely, ale 
dařilo se organizovat i společné odpolední posezení s programem. To dnes 
dominuje – lidé se rádi sejdou, když něco zažijí. Nevím, zda taková setkání 
jsou přímo nějakou konkrétní pastorační aktivitou, která by měla vytvářet 
něco hlubokého, ale minimálně je to nabídka k tomu sejít se a hledat oblas-
ti, na kterých se můžeme společně podílet. 

Jak se konkrétně ty sám připravuješ na Velikonoce?
Je to vždycky především o prožitku během půstu. Každý půst je jiný. Čím 

dál víc si uvědomuji, že nepotřebuji sebezapření ve smyslu, co si letos od-
řeknu, ale daleko víc je to u mě o hledání osobního rozměru. Nevím, jestli 
je to věkem. Dříve jsem spíš zkoušel během půstu v jednotlivých aktivitách 
dělat něco nově nebo jinak. Dnes spíše hledám čas na zamyšlení, který dává 
jiný rozměr tomu, jak je pak o Velikonocích člověk schopen jednotlivé věci 
a události prožít.

Daří se ti to?
Částečně ano. Často jsou různé akce a aktivity, které mi rozhodí plány. To 

pozitivní není přímo to, že bych čas nacházel pokaždé na 100 %, ale spíše 
v tom, že si ho musím „vybojovat“. Jak si uspořádat a sladit všechny okolnos-
ti tak, abych se mohl více zamýšlet, zklidnit.

Možná to, co mě na Velikonoce připravuje nejvíc, je právě tento boj, boj 
sám se sebou jak  docílit pokoje, klidu a ticha.

V současné době vnímám svůj osobní nedostatek času pro adoraci před 
nejsvětější svátostí. Na začátku půstu jsem si říkal, že bych chtěl být před 
eucharistií v tichu více. Nejtěžší část toho, kdy půjdu do ticha, je najít právě 
tento čas. Myslím si, že hledání místa a času pro ztišení hraje daleko větší 
roli, než když se k tomu pak konečně dostanu. 

Kterou část Velikonoc máš nejraději?
Už po léta vigilii. Nechci, aby to teď vyznělo tak, že je jasné, že si vyberu prá-

vě tento vrchol Velikonoc. K vigilii je potřeba vytvořit si vztah. Aby byla oprav-
dovým vrcholem, je to možné jen tehdy, když člověk prožije i dny před ní. 

Když jsem připravoval jednotlivé texty od obnovy kněžských slibů na Mi-
ssa chrismatis na Zelený čtvrtek až po vyvrcholení slavení při vigilii, vnímal 
jsem, jak je v nich každým dnem cítit, jak gradují až k vigilii. Ten proces je 
těžko popsatelný, protože je opravdu niterný. Vigilie je to, na co se těším, 
protože veškeré okolní věci k ní směřují. 

Dříve jsem to bral průběhově – Velikonoce, to je Triduum, tam začíná, tam 
končí. Pak slavíme Velikonoce. 
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Jak by měl věřící člověk Velikonoce prožívat?
To je asi hodně subjektivní, u každého člověka to bude trochu jinak. Mám 

ale z vlastní praxe takové doporučení, co by určitě v prožívání chybět ne-
mělo. Bez ohledu na to, co jsem zažil a kde jsem působil, vidím takovou 
jednotící věc. 

Celé Triduum je tím jednotícím prvkem, které vyvrcholí při slavení Veliko-
noční vigilie. Z pohledu mnoha lidí je to záležitost, která se církevně nějak 
slaví, ale která je pro ně nad rámec toho, co jsou schopni dát. Z pohledu 
mnoha lidí je nepochopitelná, možná přesahující, ale právě proto je důle-
žité ji slavit společně v jednotě s obřady celého Tridua. Mají své povinnosti, 
nemají čas prožít si jednotlivé dny před vigilií. Přitom má osobní zkušenost 
je taková, že bez jednotlivých událostí od Zeleného čtvrtku po slavení vigi-
lie se ztrácí propojenost Velikonoc v tom, co nabízí. 

Je to takový příběh, jak od běžných světských starostí projít cestu k vnitř-
nímu životu s Bohem.  

Přichází do kostela na Velikonoce, stejně jako na Vánoce, i nevěřící?
Částečně. Velikonoce jsou z pohledu nevěřících oproti Vánocům méně 

důležité. V dnešní době v médiích často zaznívá, že křesťané slaví ten a ten 
svátek, a to je dobře, protože jsou tyto informace vnímány i jako kulturní 
vybavenost. Pro nevěřícího člověka je to prostor – svátek, který má mezi 
námi své místo. 

Již mnoho nevěřících slyšelo, že pro křesťany jsou nejdůležitějším svát-
kem Velikonoce. Přesto, když se jich občas ptám, často říkají, že nejdůleži-
tější jsou Vánoce.

Čím dál tím víc se ale setkávám i s tím, že nevěřící lidé o Velikonocích při-
cházejí do kostela. Ne třeba na nějakou konkrétní slavnost. Nakouknou do 
kostela, sednou si a sledují, co se v kostele děje. 

Několikrát se mi stalo, že mě přišel v kostele někdo, koho jsem neznal, 
pozdravit. Byl jsem zaskočen, že mi nevěřící člověk přeje hezké Velikonoce. 
Utvrdilo mě to ale v názoru, že lidé vnímají, že Velikonoce nejsou jen nějaké 
vítání jara, ale že mají ještě nějaký jiný rozměr.

Rozhovor s Markem Hricem připravila Hana Zemenová v březnu 2023.
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Věřím v Krista, jenž se počal z Ducha 
svatého, narodil se z Marie Panny

Věřím v Krista, jenž se počal z Ducha svatého, narodil se z Marie Panny
V minulém čísle Zpravodaje se v rozjímání o vyznání víry dopracoval Pa-

vel Frývaldský k jeho druhé, nejdelší části, která se týká víry v Ježíše Krista. 
Je v ní obsaženo několik velkých tajemství, pojďme tedy k prvnímu z nich, 
při jehož recitaci při nedělní mši zůstáváme v úctě skloněni, k tajemství vtě-
lení. Bůh vstoupil do tohoto světa a stal se člověkem.

Pokud bychom měli hledat odpovídající text v Bibli, napadne samozřej-
mě každého z nás vyprávění o zvěstování Panně Marii: „Počneš a porodíš 
syna a dáš mu jméno Ježíš. Ten bude veliký a bude nazván synem Nejvyššího.“ 
(Lk 1,32) Kdybychom se ale chtěli podívat na stejnou věc z druhé strany 
mince, z perspektivy Boží, můžeme třeba otevřít Janovo evangelium: „Na 
počátku bylo Slovo, to Slovo bylo u Boha, to Slovo bylo Bůh. (…) A Slovo se stalo 
tělem, a přebývalo mezi námi.“ (Jan 1,1.14) Jeden z Trojice, Bůh Syn se zto-
tožní s lidstvím jednoho z nás a od okamžiku jeho početí můžeme o Je-
žíši říci, že je Bohem se vším všudy i člověkem se vším všudy. Když o tom 
píše List Filipanům, začne skoro poeticky obdivovat Boží pokoru, která se 
v tom všem projevila: „Způsobem bytí byl roven Bohu, a přece na své rovnos-
ti nelpěl, nýbrž sám sebe zmařil, vzal na sebe způsob služebníka, stal se jedním 
z lidí.“ (Flp 2,6-7)

Proč je ale vůbec v Božím srdci touha se vtělit? Bylo by přece mnohem 
normálnější, předvídatelnější, kdyby Bůh tuhle zvláštní akci nepodstoupil. 
Co ho k tomu vedlo?

Teologie má na to dvě odpovědi. První z nich je klasická. Člověk přeru-
šil společenství, které s Bohem měl, odsoudil se tím ke vzdálenosti od něj 
a vlastními silami ji překonat nemůže. Vtělení je tedy v tomto pohledu zá-
chranná mise. Bůh přichází vykolejený vlak lidství zase nahodit zpět na drá-
hu. Propast mezi člověkem a Bohem, která je lidskými silami nepřekročitel-
ná, je zdolána z druhé strany, z té Boží. „Šťastná vina, pro kterou přišel Vykupitel 
tak vznešený a veliký,“ zpívá velikonoční Exultet.

Druhá odpověď na otázku, proč se Bůh vtělil, se domnívá, že tak velko-
lepá věc nemůže být jen záchrannou variantou, která by se neuskutečnila, 
kdyby všechno šlo podle původního plánu. Co když to bylo tak, že by se 
Bůh vtělil, i kdyby člověk nezhřešil? Co když Bůh stvořil svět, aby se do něj 
mohl v prvním vhodném okamžiku vlomit? Co když je v Božím srdci tak 
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velká touha se zříci sebe sama a darovat se, že si k tomu udělá svět a do něj 
postaví lidi, aby se mohl stát jedním z nich?  

Od té doby, co se Bůh vtělil, mu nic lidského (kromě hříchu) není cizí. 
Všechno naše udělal svým. Do chvíle vtělení se lidé mohli modlit, aby jim 
Bůh pomohl od jejich úzkostí, aby je potěšil v jejich opuštěnosti, aby se jim 
dal poznat v jejich prázdnotě a aby je vytrhl ze smrti.  Od té doby, co se 
Bůh vtělil, tohle vše nestačí. Člověk může navíc potkat Boha i ve svých úz-
kostech, neboť Kristus se bál v Getsemanské zahradě a náš strach přijal za 
svůj. Bůh nám nejen pomáhá od naší samoty, ale je v ní s námi, neboť od 
Krista učedníci utekli. Bůh dokonce s námi prožívá i náš občasný pocit opuš-
těnosti od Boha, protože Ježíš na kříži volal: „Bože můj, proč jsi mě opustil?“ 
(Mt 27,46) A Bůh je s námi i ve smrti, neboť Pán na kříži zemřel.

Tento svět voní po Bohu, křesťanství ho nikdy neprohlásí za zbytečný 
a marný, neboť Bůh do něj vstoupil.

P. Pavel Petrašovský
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V tomto rozhovoru si s námi tuto událost připomíná. 

Jak jste objevil svou víru? Proč jste se rozhodl přijmout svátost křtu?
Víru jsem našel přes babičku z otcovy strany, která byla velmi zbožná. Řekl 

bych, že jsem přijal její zbožné návyky, zvláště její neodkladnou tendenci 
svěřit problémy Pánu Bohu v modlitbách. Od mala jsem rád sbíral devocio-
nálie (pozn. red. drobné náboženské předměty jako medailonky, modliteb-
ní knížky, růžence ad.) a táhlo mě to k návštěvě poutních míst, mezi které 
patří například Svatý Hostýn – rodiště mé maminky.

Kolik vám bylo let, když jste byl pokřtěn?
Krátce po křtu jsem oslavil dvacáté narozeniny a úspěšně jsem, s Boží po-

mocí, odmaturoval.

Kde jste se na křest připravoval? Jak přípravy probíhaly?
Na křest jsem se připravoval u farního správce Josefa Prokeše v krásných 

Vodňanech. Kvůli koronaviru jsme se scházeli distančně v pátek večer, kaž-
dý u svého počítače. Na těchto přípravách se mi především líbilo setkávat 
se s přáteli a poslouchat moudrá slova otce Josefa. Krátce před Vánoci jsem 
přijal katechumenát, což pro mne byl jeden z nejkrásnějších vánočních 
darů.

Jakého křtěcího patrona jste 
si zvolil a proč? 

Mým patronem je 
svatý Vilém Akvitánský, 
zakladatel kláštera Clu-
ny v Burgundsku. Svě-
tec, který se z lásky ke 
Kristu obrátil v poutní-
ka. Jeho svátek se slaví 
týden po mých naroze-
ninách.

Josef Fošum vzpomíná na svůj křest
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Jak reagovalo vaše okolí na to, že jste se rozhodl pro křest?
Tak jako i u ostatních věcí, jsem zde měl naprostou svobodu. Pro mnohé 

rady jsem využil svou tetu, kterou jsem si vybral za kmotru. V podstatě jsem 
„ob generaci“ vrátil do rodiny římskokatolickou víru.

Víte o momentech nebo činnostech, které vaši víru posilují? Pokud ano, které to jsou?
Mou víru jednoznačně posiluje četba teologické literatury. Velice rád čtu 

knihy sv. Bernarda z Clairvaux či sv. Jeronýma. Rád si poslechnu zajímavá 
slova profesora Tomáše Halíka, rád navštěvuji mše svaté u profesora Marti-
na Weise ve farnosti Dubná. Líbí se mi hledat s dalšími spolužáky v ročníku 
rozdíly mezi římskokatolickou vírou a dalšími náboženstvími, protože mám 
mezi Židy, starokatolíky a evangelikány mnoho známých.

Měl jste ke křesťanské víře nebo ke katolické církvi nějaké předsudky, než jste se nechal 
pokřtít?

Předsudky jsem měl ke Starému zákonu od učitelů jak ze základní, tak tro-
chu i ze střední školy. První stránky Starého zákona jsem otevíral s obavou, 
že budou „morbidní“.

Jak se vám předsudků podařilo zbavit?
Podařilo se mi to, když jsem se připravoval na studium na teologické fa-

kultě. Pomalu jsem začal číst Starý zákon a uvědomil jsem si, že mnohé pa-
sáže jsou psané jako metafory.

Co pro vás znamená svátost křtu?
Závazek. Závazek věřit a pokoušet hranice toho, co přesahuje naše my-

šlení. Číst, poznávat a radovat se z přítomnosti Ducha v nás, který nám je 
kdykoliv přístupný, pomůže, a je i pro ty, kteří litují svých hříchů.

Jak nyní svou víru prožíváte? 
Domnívám se, že v současné době mám jako student teologické fakulty 

větší možnost setkávat se s předními odborníky, utvářet si vlastní názor, do-
stávat se k vybrané a kvalitní literatuře. Hodně čtu, často přemýšlím a sna-
žím se mnohé konzultovat. Často zápasím s tím, zda jsem víry hoden.

 Rád bych si mezi další koníčky zařadil studium pravoslaví.
 
Rozhovor připravila Hana Zemenová v březnu 2023.
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Přijímací řízení na církevních školách
Církevní školy jsou uchazeči o studium i rodiči dětí vyhledávané hned 

z několika důvodů. Především jsou to aktivně žité křesťanské hodnoty jako 
vstřícnost, spravedlnost, respekt a individuální přístup ke každému, rodin-
ná atmosféra s klimatem vzájemné důvěry a otevřenosti. Podstatným pozi-
tivem všech našich škol je kvalita vzdělávání, jejíž vysoká úroveň se odráží 
v úspěšnosti našich absolventů při následném studiu i při jejich vstupu do 
praxe.

O vzdělávání na našich církevních školách je velký zájem. Jednoznačně 
o tom vypovídá počet přihlášek podaných letos v rámci přijímacího řízení 
na Církevní gymnázium i na Církevní základní a střední školu, jak je uvede-
no v následující tabulce.

 

 Počet přihlášek Počet přijímaných

Církevní gymnázium 250 64

Církevní ZŠ 74 20

Církevní SŠ obor ekologie 80 26

Církevní SŠ obor sociální 61 26

 
Dny otevřených dveří

Praxe ukazuje, že velké části uchazečů pomáhají při výběru budoucí ško-
ly také dny otevřených dveří. Ty se na našich školách konají pravidelně na 
podzim a návštěvníci se při nich mohou podívat do prostor školy, popoví-
dat si s pedagogy i žáky a zapojit se do různých zajímavých aktivit. Církevní 
střední škola tradičně připravuje také dny otevřených praxí, kde se mohou 
uchazeči o studium zúčastnit přímo odborné výuky vybraného oboru. Na 
všech školách se na přípravě dnů otevřených dveří významně podílejí sami 
žáci. Připravují doprovodný program a fungují jako průvodci uchazečů a je-
jich rodičů. Ti se pak mohou od nich dozvědět, jak probíhá vzdělávání i jak 
se jim na škole líbí.

Letošní den otevřených dveří měl na církevním gymnáziu i jeden netra-
diční rozměr, jak vypráví ředitel školy Daniel Petříček. „Přišli rodiče, povídali 
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si s námi o škole, žáci je provedli a ukázali jim prostory. Když jsme se pak 
ptali, zda potřebují ještě něco vědět k přijímačkám, dozvěděli jsme se, že 
jejich děti už na našem gymnáziu studují v primě a sekundě. V době pan-
demie COVID-19 se ale dny otevřených dveří konaly jen online, a tak využili 
příležitosti a do školy se přišli podívat nyní.“

Mateřská škola kardinála Berana
Přijímání přihlášek čeká i MŠ kardinála Berana. Ve dnech 14.–16. 3. se 

konaly dny otevřených dveří na obou pobočkách, na Košutce i na Borech 
a bylo tam opravdu veselo.

Elektronický předzápis bude pak spuštěn od 15. 4. do 1. 5. 2023. Po zare-
gistrování si každý zarezervuje termín, kdy přijde k přijímacímu řízení a kde 
se mu bude osobně věnovat paní ředitelka.

Pozvánka na koncert
V rámci oslav 30. výročí založení Církevního gymnázia Plzeň proběhne ve 

čtvrtek 11. května od 16:30 h v katedrále sv. Bartoloměje za účasti otce bis-
kupa Tomáše Holuba benefiční žákovský koncert. Současně budou předána 
ocenění úspěšným žákům církevního gymnázia. 
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Z charitního života Z charitního života 
v západních Čecháchv západních Čechách

Stromy života seniorů Domova sv. Alžběty jsou k vidění v OC Galerie Slovany v Plzni
Stromy života zapouštějí své kořeny dokonce i v obchodních centrech. 

Jejich autoři z plzeňského charitního Domova sv. Alžběty se prostřednic-
tvím svých děl ohlížejí za svým životním příběhem.

Projekt Stromy života představila na vernisáži jeho autorka Eva Vyškov-
ská, která v Domově sv. Alžběty pracuje jako ergoterapeutka. Stromy živo-
ta pod jejím vedením v domově vznikají od roku 2020 a z jejich souborů 
připravila už několik výstav. Paní Vyškovská zavzpomínala na emotivní mo-
menty z tvorby těchto děl, při níž si senioři znovu vybavují nejdůležitější 
a nejkrásnější chvíle z dětství a mládí. Představila také nový formát obrazů 
inspirovaný stromy života secesního malíře Gustava Klimta. V tomto přípa-
dě senioři obraz skládají z tisíců barvených papírových kuliček, estetické vy-
znění obrazů je pak velice působivé. K poděkování autorům za jejich tvorbu 
a ochotu podělit se o ty nejcennější vzpomínky a životní hodnoty se po 
paní Vyškovské připojil také ředitel Diecézní charity Plzeň Jiří Lodr a plzeň-
ský radní pro oblast sociální a aktivní život seniorů Jiří Šrámek.

Máme radost, že Stromy života seniorů z Domova sv. Alžběty nyní košatí 
uprostřed obchodního ruchu a mohou svými vyzrálými plody obohacovat 
návštěvníky nákupního centra. Výstava trvá do konce dubna.

 
Volyňští vojenští kaplani poděkovali za humanitární pomoc Charity

Pravoslavný kněz Jan Polanský předal řediteli Diecézní charity Plzeň Jiřímu 
Lodrovi ikonu Panny Marie od vojenských kaplanů pravoslavné církve z ukra-
jinské oblasti Volyň. Je poděkováním za humanitární pomoc, která byla do 
této oblasti poskytnuta Diecézní charitou Plzeň a Charitou Česká republika. 
Vojenští kaplani posléze humanitární pomoc rozváží do válkou zasažených 
oblastí, část pomoci aktuálně putuje i k obléhanému městu Bachmut.

Oblastní charita Klatovy poděkuje koledníkům na zahradě svého domova pokojného stáří
Formou zahradní slavnosti poděkuje Oblastní charita Klatovy koledníkům 

a všem přátelům Tříkrálové sbírky. Akce se uskuteční 15. dubna od 10:00 na za-
hradě Domova pokojného stáří Naší Paní (Václavská 12, Klatovy). Zajištěno 
bude grilování a další pohoštění, pro malé koledníky připravují organizátoři 
program plný her a soutěží.

Ch
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Jarní kolo Sbírky potravin
V sobotu 22. dubna proběhne další kolo celostátní Sbírky potravin. Cílem 

sbírky je zajištění dostatečného množství trvanlivých potravin a drogérie 
k uložení do potravinových bank. Potravinové banky pak tyto komodity 
vydávají neziskovým organizacím, které je distribuují potřebným lidem – 
rodinám s dětmi v nouzi, osamělým seniorům, kterým po uhrazení nájmu 
a nákladů na energie nezbývá dostatek financí, lidem bez domova, samoži-
vitelkám a samoživitelům s nedostatečným příjmem. Jedním z partnerů 
sbírky je i Charita Česká republika a právě charity v naší diecézi se sbírky 
pravidelně aktivně zúčastňují. Způsob darování je jednoduchý – v obcho-
dě s potravinami nebo drogérií, v němž sbírka probíhá, nakoupíte trvanli-
vé potraviny nebo hygienické potřeby a ty po zaplacení vložíte za kasou 
do košíku dobrovolníků v zelených zástěrách označených názvem sbírky.  
Vybrané rozvážkové řetězce (Rohlik.cz, Tesco Online nákupy, Košík.cz) se 
této sbírky zúčastňují online ve dnech 18. dubna až 2. května. Více o sbírce 
na webu www.sbirkapotravin.cz, kde si můžete vyhledat zapojené obchody, 
preferované potraviny či se zaregistrovat jako dobrovolník.

Sbírky na pomoc napadené Ukrajině
Teplo a světlo pro Ukrajinu – sbírka vypsaná Arcidiecézní charitou Olomouc na 
pořízení generátorů na výrobu elektřiny a plynových kamen. Sbírka je reak-
cí na raketové útoky ruských vojsk na kritickou infrastrukturu Ukrajiny a ci-
vilní cíle. Elektrocentrály a plynová kamna jsou spolu s plynovými lahvemi 
distribuovány například do nemocnic nebo do center, kam utíkají lidé, kteří 
přišli o střechu nad hlavou. Olomoucká charita je v letitém kontaktu s cha-
ritami na Ukrajině, které se starají o distribuci vybavení do zasažených míst. 
Arcidiecézní charita Olomouc díky této sbírce vypravila už několik kamionů 
se stovkami elektrických generátorů a plynových kamen.
• číslo účtu: 4030207/0100

Charita pro Ukrajinu – sbírka Charity Česká republika, v níž bylo dosud vybráno 
165 milionů korun. Je využívána pro distribuci humanitární pomoci ukrajin-
skému obyvatelstvu, částečně je zaměřena na i pomoc válečným uprchlí-
kům z Ukrajiny soustřeďujícím se v Moldavsku a v České republice.
• číslo účtu: 55660022/0800, VS 104

Transparentní účet Diecézní charity Plzeň – lokální pomoc uprchlíkům z Ukrajiny 
můžete podpořit darem na transparentní účet diecézní charity, která po-
skytuje uprchlíkům celou škálu podpory, od okamžité humanitární pomoci, 
přes odborné sociální poradenství až po vzdělávání v českém jazyce a další 
integrační aktivity pořádané v jejím Komunitním centru.
• číslo účtu: 277850809/0300, VS 242
Každý dar v jakékoli výši je dležitý. Všem dárcům děkujeme.
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DCM, Františkánská 11, Plzeň 301 00 (vchod vedle Muzea církevního umění)
Facebook: DCM Plzeň
Instagram: dcm_plzen
YouTube: DCM Plzeň
web: dcmplzen.cz
e-mail: dcm@bip.cz

Studentské středy na DCM 
Až do konce školního roku probíhají Studentské středy na DCM.

• 17:00 Středoškolské spolčo – pro všechny středoškoláky, co chtějí tvořit par-
tu, společně se sdílet, chválit Pána, debatovat nad tématy všeho druhu 
a občas si něco zahrát. 

• 19:00 Studentská mše sv. v kostele Narození Panny Marie (možnost svátosti 
smíření od 18:45)

• 20:00 Vysokoškolské společenství HORA – farní sál (více o programu na FB „Vy-
sokoškolské společenství HORA v Plzni“).

Proběhlé akce:
BeYOUtifull

Třetí březnový víkend se na DCM sjely holky z Plzně a okolí na holčičí ví-
kendovku. Tou nás provázelo téma krásy a umění v našem životě a jak nás 
ovlivňují. 

DCM jsme si vyzdobily květinami, abychom krásu kolem nás vnímaly sku-
tečně plnými doušky. V pátek večer nás tématem provedla sestra salesiánka 
Maki Hanáková, která nám předala trochu té teorie a pomocí dynamických 
cvičení z tvořivé dramatiky si holky zahrály scénky a vyzkoušely improvizaci. 

Celý den jsme zakončily zpěvem a chválami v naší kapličce. V sobotu 
jsme toho stihly opravdu hodně: kreslily jsme poslepu obrazy podle hudby 
a našich pocitů, zdobily si plátěné tašky a pekly slaďoučké plněné košíčky, 
zaběhaly si, obdivovaly kvetoucí Plzeň a koukaly na film s popcornem. V ne-
děli jsme se vydaly na mši svatou do kostelíka Všech svatých a po spoustě 
řízcích k obědu jsme tu s pár holkama zůstaly až do čtyř odpoledne hrát hry.
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Doufám, že krásu a nadšení, které během víkendu holky načerpaly, při-
vezly domů a šíří ji dál do světa.

„Všechno má svou krásu, ale ne každý ji vidí.“ (Andy Warhol) – Buďte i vy těmi, 
kteří vidí krásu!

Fotky z víkendu najdete na webu DCM a Facebooku.
Tery Metelková

Připravované akce:
ReQuest

Výlet, hry, katecheze, mše svatá, horolezecká stěna, fotbálek i ping pong 
– to vše zažiješ na víkendovce pro quesťáky.
• Kdy: 21.–23. 4. 2023
• Pro koho: účastníci tábora Quest
• Kde: v Plzni v Salesiánském středisku mládeže
• Více informací a přihlášky na webu DCM

QUEST
Letos budeme na táboře putovat společně a Aragornem a Frodem dále 

do nitra Středozemě. Čekají nás hry, sport, katecheze, chvály, povídání ve 
skupinkách, výlet, workshopy, dobré jídlo, promítání filmu a spousta dal-
ších aktivit.
• Kdy: 13.–19. 8. 2023
• Pro koho: všichni 12–15 let
• Kde: v Nečtinech
• Více informací a přihlašování na webu DCM

Minitab
Ministrantským táborem nás provede provede příběh sv. Ignáce z Loyoly, 

přiblížený hrami, sportem, rébusy a modlitbou.
• Kdy: 19.–26. 8. 2023
• Pro koho: všichni 10–15 let
• Kde: v Horní Blatné
• Více informací a přihlašování na webu DCM nebo u vedoucího tábora 

Marka Vilímka (+420 739 583 452, vilimek@bip.cz)

Creative
Workshopy, koncerty, společenství – oslava Boha Stvořitele. Všichni jsou 

umělci, všichni jsou tvořiví a šikovní, všichni jsou úžasné děti Boží!
• Kdy: 25.–27. 8. 2023
• Pro koho: všichni mladí duchem
• Kde: v krásných prostorách kláštera Teplá
• Sledujte naše webové i facebookové stránky nebo přímo web festiválku 

www.creativefest.cz.
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Světové dny mládeže (SDM) v Lisabonu
Stále je možné hlásit se i žádat o finanční příspěvek. Veškeré informace 

jsou na webu www.svetovednymladeze.cz, více o příspěvku naleznete na 
www.dcmplzen.cz/sdm-lisabon.
• Kdy: 26. 7.–6. 8. 2023
• Pro koho: všichni 16–30 let
• Kde: v Portugalsku

Za setkání se také celý svět modlí, prosím, modlete se také. Modlitbu vy-
tvořenou speciálně pro CSM najdete na webu nebo v minulém Zpravodaji.

Pastorační centrumPastorační centrum

Plánované akce
15. dubna Pouť nejen pro manžele

Pojďte s námi v rámci Národního týdne manželství na pouť kolem Šviho-
va se zakončením společnou bohoslužbou v kostele sv. Václava. Děti i psi 
vítáni. 

Sraz v 9:40 na železniční zastávce Švihov. Více info a přihlášky na www.
bip.cz/ntm23.

9.–14. července Koločava
Rodinná dovolená na kolech v Březí u Čachrova. Více info a přihlášky na 

www.bip.cz/kolocava23.

20.–26 srpna Komunio, Letní škola: O církvi
Vzdělávací týden nejen pro křesťany z naší diecéze, který se bude konat 

v Březí u Čachrova. Více info a přihlášky na www.bip.cz/komunio.

Pa
st

or
ač

ní
 ce

nt
ru

m



33

Okénko pro děti
„Velikonoční příběh”

Přečti si v Bibli o tom, jak za nás Pán Ježíš obětoval svůj život. 
Potom obrázky z této stránky vystřihni a seřaď je tak, jak mají jít správně za sebou.

Barbora Švédová
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V minulém čísle knižních novinek Karmelitánského nakladatelství jsem 
uvedla titul Ježíši-proč?! My děti na křížové cestě od Tadeusze Ruciňskiho. 
Knihu jsem přinesla domů a ukázala svým dětem. Do té doby jsem měla 
pocit, že křížová cesta je pro děti těžko srozumitelná. Nebo, že je na ně příliš 
násilná. Nejmladší dcerka se však na knihu hned vrhla a že mi z ní bude číst. 

A tak vám přináším krátký úryvek. A třeba i vy si můžete najít čas pro své 
děti a přečíst si tak trochu jinou křížovou cestu psanou pro děti o dětech, 
které byly na křížové cestě s Ježíšem.

Bc. Tereza Pošvec Matyášová
vedoucí prodejny

14. zastavení
Ticho v hrobě, než se rozezní zvon života

Jsem Rufus – syn strážného u hrobu. Můj táta držel noční hlídku u hrobu a máma 
mě za ním poslala s jídlem. Bojím se tmy, ale přesto jsem šel. Všude kolem bylo straš-
né ticho. Nic takového jsem předtím nezažil, nebylo slyšet ani hledu, nepohnul se 
jediný lístek na stromu ani živáček. Jako by celý svět čekal na něco neslýchaného...

Dal jsem tátovi jídlo, dotkl se velikého kamene uzavírajícího hrobku, vyrazil zpát-
ky domů a těšil se do postele. A jak tak jdu, najednou něco jasně zablýsklo – jako 
několik sluncí najednou...

Všechno se rozezpívalo a rozehrálo, až jsem si myslel, že se sám dám do tance...
Vrátil jsem se za tátou, ale ten už tam nebyl: na odvaleném kameni seděl jen 

úžasně zářící anděl, který říkal: „Ježíš žije.“ A já teď o tom všude vyprávím a zpívám...
 

Nepřehlédněte informace z Karmelitánského knihkupectví
Otevírací doba DUBEN:
Pondělí: 9:00–17:00
Úterý: 8:00–16:00
Středa: 9:00–17:00
Čtvrtek: 9:00–17:00
Pátek: 8:00–16:00
ZAVŘENO 1. dubna a 7.–10. dubna
DOVOLENÁ 1. a 11. dubna
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Od měsíce března se v Karmelitánském knihkupectví zaučuje nová, velmi 
milá a příjemná kolegyně, děkujeme všem stálým i novým zákazníkům za 
trpělivost při zaškolování v provozu prodejny.

V nabídce našeho sortimentu jsou nyní jarní bylinné čaje od značky So-
nnentor a vynikající sušenky či čokolády, které pro vás připravily sestry Tra-
pistky z Kláštera Naší Paní nad Vltavou. Novinkou na trhu je benediktinské 
prebiotikum s vysokým podílem přírodních extraktů, obohacené o vitamín C.

Knižní a jiné novinky: 
Kříž jako strom života, Kateřina Lachmanová

Pohled na Kristův kříž by v nás neměl vyvo-
lávat strach, úzkost ani depresi. Kupodivu ne-
přináší smrt, jak by se mohlo na první pohled 
zdát, ale rozhojňuje život. Proto v něm otco-
vé církve viděli „strom života“. Kříž je ústřed-
ní symbol křesťanství, proto v něm musí být 
zakódována radostná zvěst, několikavrstev-
ná „dobrá zpráva“ bohužel ne vždy na první 
pohled čitelná. A z toho důvodu vznikla tato 
knížka „aby nám životodárné tajemství Kris-
tova kříže zazářilo v nové síle a naučili jsme 
se čerpat z pramenů milosti, které z něj mo-
hutně prýští do všech stran“.

Kázání na hoře – Rozhovory nad Biblí, Petr Vaďura, 
Petr Beneš

Povídání o jednom z nejznámějších a zá-
roveň nejkontroverznějších textů Nového 
zákona „Kázání na hoře“ obsažené v 5.–7. 
kapitole Matoušova evangelia, bylo v ději-
nách interpretováno různě. Jeho doslovné 
chápání bylo v  protikladu ke kompromisní-
mu výkladu v křesťanské praxi, či bylo inter-
pretováno jako učení pro výjimečné skupiny 
adresátů např. mnichy a  mnišky, případně 
jako líčení stavu, který teprve nastane. Petr 
Beneš se v rozhovoru s Petrem Vaďurou snaží 
ukázat, že se tento text týká každodenního 
života a staví nás před aktuální otázky, jako 
je nenásilí či bezpodmínečné odpuštění.
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zí Na minulém výletu jsme u Čertova břemene s hledáním výskytu čertů ne-
uspěli, popojedeme tedy dnes k Lužanům, kde se zaručeně alespoň jeden 
vyskytuje. Zaparkujeme na návsi v Zelené Hoře. Maličkou náves zdobí kap-
lička Nanebevzetí Panny Marie, kterou tam nechala podle kroniky postavit 
lužanská kněžna Kinská kolem roku 1730. 

Naučná stezka nás vede přímo k vrcholu Lužanské hory. Dávejte si pozor 
u poslední zahrady, ze které na vás budou mlsně koukat svačinožraví daňci. 
Pokud vám samotný vrch trochu připomíná sopku, nejste daleko od pravdy. 
Těleso je totiž tvořeno prahorním magmatickým krbem, což je pro zmíněný 
výskyt čertů jedna z nutných podmínek. Také se tu ovšem musí vyskyto-
vat hříšníci. A jednu takovou exemplární hříšnici na vršku najdete! Dříve tu 
podle pověsti stávala výletní hospoda, kde se lidé scházeli, popíjeli a samo-
zřejmě tancovali. A chodila sem i Káča, která byla ochotná si kvůli jednomu 
tanečku zadat dokonce se samotným čertem. To se stalo a čert se s Káčou 
propadl do země. Příběh zaznamenal český velikán Antonín Dvořák a ztvár-
nil jej ve své slavné opeře. Na počest skladatele, který často jezdil do lužan-
ského zámku za Josefem Hlávkou, vyřezal místní umělec kolosální sochy 
čerta i oné hříšné Káči. Račte se jimi na vrcholku pokochat.

Nyní můžeme pokračovat rovnou za nosem z poměrně příkrého svahu, 
nebo se kousek vrátit a obejít svah po naučné stezce  po vrstevnici. Napůl 
cesty k vísce Zelené stojí v polích ve stínu mohutných lip nádherně oprave-
ná socha našeho patrona sv. Vojtěcha, datovaná do roku 1842. Je to jedna 

z  nejmalebnějších pa-
mátek světce široko 
daleko. Příchozím kyne 
pastýřskou berlou a na 
soklu do daleka září ná-
pis „Ejhle kněz velký, an 
za dnú svých byl nale-
zen spravedlivý a dále 
podle pověsti šel tudy 
roku 992 sv.  Vojtěch 
z  Říma a zde kázal pří-
tomným pohanům víru 

Toulky naší diecézí
Čert a Káča

Socha sv. Vojtěcha
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Kristovu“. Na pověsti může 
být dosti pravdy, dle ar-
cheologů stojí totiž socha 
na dávném mohylovém 
pohřebišti...

Po necelých 200 metrech 
stojí na mezi dřevěná plas-
tika Srdce pro krajinu, která 
byla postavena při budová-
ní naučné stezky. Postůjte, 
pohleďte kolem a vtiskněte 
si do duše obraz nenápad-
né, a přece krásné venkov-
ské krajiny jižního Plzeňska.

Samotné Zelené se pyšní 
klasicistním kostelíkem Panny Marie vysvěceným 24. května 1891 farářem 
Matějem Pánským z Nezdic. Kousek musíme po silnici a pak odbočíme vle-
vo neznačenou polní cestou zpět k Zelené Hoře. Temný masiv lesa za našimi 
zády skrývá jedno z nejpozoruhodnějších míst široko daleko – skalní město 
Loupensko. Ale o tom až příště.

Okružní trasa je dlouhá cca 7 km, celkové převýšení 100 m. Úsek mezi 
vrcholem hory a sv. Vojtěchem je jen pro pěší.

 
Aleš Grubr

učitel SPŠ stavební Plzeň

Čert a Káča
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Do tohoto zpravodaje přispěli svými fotografiemi: Jiří Strašek, Soňa Pi-
krtová, Václav Beneš, Aleš Grubr, Petr Kryl, Jaroslava Slámová, Pavel Kavec.

Vážení čtenáři, vítáme také vaše obrazové a textové příspěvky do zpravo-
daje, které můžete posílat na adresu zpravodaj@bip.cz nebo poštou (nám. Re-
publiky 35, Plzeň, 301 00).
Web plzeňské diecéze: www.bip.cz. Facebook: @bip.cz.
Na vaše příspěvky se těší Hana Zemenová, redaktorka.

Z diáře emeritního biskupa Františka

6. 4. 18:00 Karlovy Vary - Rybáře, kostel Povýšení sv. Kříže,
  Zelený čtvrtek
7. 4. 18:00 Karlovy Vary - Rybáře, kostel Povýšení sv. Kříže, 
  Velký pátek
8. 4. 20:00 Karlovy Vary - Rybáře, kostel Povýšení sv. Kříže, 
  Velikonoční vigilie
9. 4. 9:00 Karlovy Vary - Rybáře, kostel Povýšení sv. Kříže, 
  slavnost Zmrtvýchvstání Páně
 11:00 Karlovy Vary - Březová, kostel Jména Panny 
  Marie, slavnost Zmrtvýchvstání Páně





04/23 
2. 4. 10:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolo-

měje, pontifi kální mše sv.

6. 4. 10:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolo-
měje, Missa chrismatis

 18:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolo-
měje, mše na památku Večeře Páně

7. 4. 8:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolomě-
je, ranní chvály

 16:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolo-
měje, Velkopáteční obřady

8. 4. 8:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolomě-
je, ranní chvály a obřad Eff atha

 20:30 – Plzeň, katedrála sv. Bartolo-
měje, Velikonoční vigilie

9. 4. 10:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolo-
měje, pontifi kální mše sv.

 16:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolo-
měje, pontifi kální nešpory

13. 4. Dolní Bělá, kanonická vizitace

15. 4. 11:30 – Milevo u Kladrub, mše sv. se 
skauty k 30. výročí střediska ICHTYS

 14:00 – Milavče, kostel sv. Vojtěcha, 
mše sv. a setkání s obyvateli obce

16. 4. 10:00 – Dolní Bělá, kostel Povýšení 
sv. Kříže, mše sv. na zakončení vizitace

 17:00 – Starý Plzenec, kostel Naro-
zení Panny Marie, žehnání varhan po 
rekonstrukci

17. 4. 20:00 – On-line vysílání, Live s bisku-
pem #8

18. 4. Klenčí pod Čerchovem, kanonická 
vizitace 

20. 4. 20:00 – Papírna Plzeň, oslava 25 let 
Hospice sv. Lazara

21. 4. 17:00 – Karlovy Vary – Stará Role, 
fara, setkání s katechety a pracujícími 
s mládeží v Karlovarském kraji

 18:00 – Karlovy Vary – Stará Role, 
fara, setkání s karlovarskou mládeží

23. 4. 9:30 – Klenčí pod Čerchovem, mše sv. 
na zakončení kanonické vizitace

Výběr z diáře biskupa Tomáše

Zpravodaj plzeňské diecéze
vydává 1x měsíčně Biskupství plzeňské
nám. Republiky 35, 301 14 Plzeň
Odpovědná redaktorka: Hana Zemenová – zpravodaj@bip.cz
Evidenční číslo MK ČR E22167

Redakce si vyhrazuje právo upravovat zaslané příspěvky. 
Tiskne MK-tisk Plzeň.
Uzávěrka tohoto čísla: 15. 3. 2023
Uzávěrka příštího čísl: 15. 4. 2023

Kompletní seznam událostí naleznete na www.bip.cz.


